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Archievenoverleg in Brussel

Het erfgoedconvenant

Sinds 2003 is er binnen het Brussels Hoofdstedelijk Gewest een erfgoedconvenant tussen 
de Vlaamse Gemeenschap en de Vlaamse Gemeenschapscommissie. Dit erfgoedconve-
nant, een belangrijk instrument binnen het erfgoedbeleid van de Vlaamse Gemeenschap, 
geeft de Vlaamse Gemeenschapscommissie de kans om haar bestaande erfgoedbeleid 
beter uit te bouwen en het Brusselse erfgoed zichtbaarder te maken.

De erfgoedcel Brussel-VGC voert het erfgoedconvenant uit en bouwt samen met de sector 
een duurzaam erfgoedbeleid uit. Wat zijn de taken van een erfgoedcel?
• De taak van een erfgoedcel start bij het in kaart brengen van het lokale of regionale 

erfgoed. 
• Erfgoedcellen maken het erfgoed uit de eigen stad of regio toegankelijk voor een zo 

breed mogelijk publiek. 
• Erfgoedcellen bevorderen de samenwerking tussen de verschillende erfgoedzorgers en 

bouwen netwerken uit. 
• Erfgoedcellen hebben aandacht voor het behoud en het beheer van erfgoed. 

Sectoraal overleg: het archievenoverleg

Het archievenoverleg sluit naadloos aan bij de doelstellingen van een erfgoedconvenant. 
Het bevordert de samenwerking en vormt een netwerk op zich. Door de uitwisseling van 
kennis en expertise is er onrechtstreeks aandacht voor het behoud en het beheer van erf-
goed in de archieven. 

Het Brusselse archievenoverleg ontstond in 2005. Het biedt de Brusselse, Nederlandstalige 
archieven een platform voor een verhoogde samenwerking en intensievere netwerking. Het 
is een informeel overleg met een open formule: alle archieven met een goed uitgebouwde 
Nederlandstalige archiefwerking kunnen deelnemen. De archieven beslissen zelf of ze deel-
nemen aan het overleg en aan (gezamenlijke) initiatieven zoals een archievenfolder. 

Het archievenoverleg wil vanuit de Brusselse situatie aandacht schenken aan de noden en 
vragen van de archieven. Voor studiedagen en andere vormen van ondersteuning zijn er 
voldoende andere kanalen, zoals FARO, VVBAD of BRAK. 

Het archievenoverleg vindt een- tot tweemaal per jaar plaats. De erfgoedcel Brussel-VGC 
gaat op zoek naar een gastarchief. De voorbije jaren namen al heel wat archieven die rol 
op zich: Archief van het Vlaams Parlement, Archief voor Vrouwengeschiedenis, SOMA, VRT-
beeldarchief, AMVB, Archiefdienst van de Munt. 

Bij elk archievenoverleg wordt een bezoek gebracht aan het gastarchief en/of wordt er een 
bepaalde expertise of problematiek, eigen aan het gastarchief, belicht. Daarnaast kunnen 
de archieven zelf thema’s op de agenda plaatsen. De erfgoedcel zorgt dan voor een des-
kundige spreker. Zo werden de gebruikte inventarisatiesystemen opgelijst (met voorstelling 
van het systeem van SOMA, Pallas en Fabritius van de KMSKB), werd de digitalisering – in 
breed perspectief – in de Brusselse archiefsector voorgesteld (met onder andere voordrach-
ten door SOMA, Stadsarchief Brussel, videodigitalisering door het VTi) en werd een eerste 
aanzet gegeven voor een calamiteitenplanning.

Ook gezamenlijke initiatieven zoals de archievenfolder of een gezamenlijke deelname 
aan Erfgoeddag worden op deze overlegmomenten voorgesteld en besproken. Zo nodig 
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worden er rond bepaalde specifieke thema’s aparte werkgroepen opgericht, zoals de werk-
groep ‘Centraal Archiefdepot’. 

Een eerste concreet resultaat van het archievenoverleg was de uitgave van een archieven-
folder in 2005. Hiermee werd tegemoetgekomen aan de algemene verzuchting om de 
Brusselse archiefwereld zichtbaarder te maken voor zowel de professionele onderzoeker 
als de occasionele bezoeker. In deze gezamenlijke folder stellen de Brusselse archieven die 
eraan hebben meegewerkt, zich summier voor (32): een korte omschrijving van de archief-
bescheiden, adres, contactgegevens, openingstijden. De folder had een oplage van 8000 
exemplaren en werd verspreid op de Cultuurmarkt Antwerpen, in de Brusselse erfgoedsector, 
in alle hogescholen en universiteiten in Brussel en Vlaanderen, bij de Brusselse verenigingen. 
De deelnemende archieven zorgden ook voor een gerichte verspreiding bij hun publiek. De 
folder raakte in 2008 uitgeput. In 2009 voorziet de erfgoedcel een nieuwe archievenfolder, 
zowel fysiek als virtueel.

Voordelen van een archievenoverleg

Sectoraal overleg zoals het archievenoverleg biedt heel wat voordelen voor de erfgoed-
bewarende instellingen. Uit een eerste evaluatie van het Brusselse archievenoverleg kwamen 
de volgende punten naar voren:
• er is een verbetering van de onderlinge netwerking, met een uitwisseling van contact-

gegevens, maar ook van kennis en expertise en ervaringen (onder andere over de digitali-
sering of databanken en andere programma’s).

• Daarnaast biedt regelmatig overleg meer kansen tot samenwerking bij gezamenlijke pro-
jecten of meer praktische zaken zoals het uitlenen of het samen aankopen van materiaal. 

• Tot slot geeft het aanleiding tot meer samenhorigheid binnen de Brusselse archiefsector, 
door bijvoorbeeld gezamenlijke communicatie (folder, website …). 

Niet alleen voor de archieven zelf is dit overleg nuttig, ook voor de erfgoedcel. Zo krijgt ze 
gaandeweg een beter zicht op de aanwezige kennis en expertise, en ziet ze zelf ook de 
mogelijke samenwerkingsverbanden voor andere projecten of acties. 

Aandachtspunten

Een dergelijk overleg kan alleen blijven bestaan als er voldoende dynamiek is. Het mag 
geen formele structuur worden die log en vertragend werkt. Een open, flexibele formule die 
naargelang van de veranderingen binnen het erfgoedveld kan evolueren, is wenselijk. 

Daarnaast blijkt dat de doelstelling van expertise-uitwisseling en informele contacten onder-
houden niet voldoende is om de interesse van de archieven voor het overleg te behouden. 
Na de eerste archievenfolder was er geen gezamenlijk project meer, waardoor het enthou-
siasme verminderde. Hopelijk wordt dit weer aangewakkerd met de nieuwe uitgave van de 
folder. Misschien moet gezocht worden naar een ander gezamenlijk project om de archie-
ven in Brussel te promoten.

Ten slotte is het een evenwichtsoefening om dergelijk overleg – zeker in Brussel – boeiend te 
houden, gezien de grote diversiteit van archieven: culturele archieven, overheidsarchieven, 
federale wetenschappelijke instellingen, archiefdiensten van bedrijven of instellingen … Vol-
doende afwisseling in de onderwerpen/thema’s is hiervoor al een belangrijke stap. Maar 
tegelijk biedt deze diversiteit bredere kansen om over het muurtje heen te kijken. 


